

даты, события, юбилеи



Учёный, педагог-наставник, лидер ТЗОЖ (Памяти Карла Георгиевича Башарина)

 $O. K. Башарина^1 <math>\boxtimes$, 3. K. Башарина^2

¹Учебный центр Берлиц Монреаль, Канада ²Северо-Восточный федеральный университет им. М.К. Аммосова, г. Якутск, Россия
⊠ ok.basharina@gmail.ru



17 июля 2023 г. ушёл из жизни доктор медицинских наук, учёный-патологоанатом Карл Георгиевич Башарин. Заслуженный деятель науки РС (Я), почётный работник высшего профессионального образования РФ К. Г. Башарин вошёл в историю как основоположник изучения патоморфоза туберкулеза лёгких на Крайнем Севере, талантливый педагог-наставник, профессор СВФУ со стажем более чем 50 лет, лидер борьбы за отрезвление нации и автор закона трезвости, патриот родины, университета, семьи. Он был настоящим стоиком-оптимистом с железной волей и позитивным отношением к жизни, который до последнего руководствовался тем, что для реализации замысла нужна сформулированная дисциплина, «уважение к природе, к себе и окружающим людям через выполнение плана действий на секунду, минуту, час, день, неделю, месяц, год и годы» (2014).

Карл Георгиевич родился 2 июня 1942 г. в семье известного историка Г. П. Башарина и детской писательницы К. И. Платоновой. Он автор свыше 500 печатных работ, аудио- и видеовыступлений, включая свыше 120 специализированных научных статей по особенностям летальных исходов от туберкулёза лёгких и других заболеваний. Его кандидатская диссертация на базе более 1000 вскрытий по изменению признаков (патоморфозу) туберкулеза лёгких в Якутии за 50 лет была издана отдельной монографией в 1969 г. и является фундаментальным научным трудом, положившим начало развитию нового направления в науке — северной фтизиатрии. Докторскую диссертацию на тему «Патологическая анатомия туберкулёза легких на Крайнем Севере в современных условиях» К. Г. Башарин защитил в 1996 г.

К. Г. Башарин, так же, как и его отец, подчёркивал значение университета для якутян и делал много для поддержания его престижа. Трудовой путь в СВФУ он начал в 1969 г.;

с 1990 по 2018 гг. заведовал кафедрой анатомии Мединститута СВФУ. Учитель с большой буквы, талантливый преподаватель с яркими лекциями, проф. Башарин объяснял суть творчески, использовал примеры из жизни, стихи, афоризмы. Его непревзойдённый ораторский талант оттачивался годами — он прочитал свыше 6,5 тысяч лекций по линии общества «Знание».

Карл Георгиевич Башарин был вице-президентом Международной академии трезвости, основателем народного университета ТЗОЖ, сплотил вокруг себя большую группу соратников и последователей. Он впервые за всю историю трезвеннического движения сформулировал основной закон собриологии, гласящий: «трезвость — это полная свобода живых существ, включая человека, от алкогольной, табачной, наркотической запрограммированности и фактических отравлений, ясное, четкое отражение головным мозгом окружающей действительности; естественное, творческое, единственно разумное состояние живых существ, человека, семьи, народов, государств, человечества. Нарушение этого закона ведет к вырождению и гибели живых существ, включая человеческое сообщество» (2013). Г. П. Башарин был автором ряда учебных пособий по ТЗОЖ и основателем Угловских чтений, которые проводятся с 2009 года ежегодно для всех первокурсников СВФУ в целях первичной профилактики пьянства, курения и наркомании. Университет и кафедра анатомии оказали большую помощь в организации Угловских чтений в этом году, показав, что традиция продолжается.

Карл Георгиевич постоянно поднимал вопрос о необходимости строительства морга при мединституте для продвижения научных изысканий и строительстве крематория в республике. Он был председателем попечительского совета Сыланской средней школы родного Чурапчинского улуса, в которой по его инициативе в 2001 г. был открыт филиал Малой медицинской академии Мединститута СВФУ. Данная инициатива вносит весомый вклад в решение проблемы нехватки медицинских кадров для республики. Башарин любил повторять, что люди связаны между собой информацией, биологией и трудом. В этом суть популяризации им российского и якутского гимнов как связующих россиян и якутян инструментов, призванных создать чувство общей родины, информационных, биологических и трудовых связей.

Созидатель и мыслитель, академик Международной академии информатизации, Петровской академии искусств, Академии духовности РС (Я) проф. К. Г. Башарин был награжден орденом «За заслуги перед Отечеством» 2 степени, медалями С. И. Вавилова, «За верность России», премиями Н. И. Пирогова, Петровской академии наук и искусств и удостоен званий «Основоположник научного направления» и «Выдающийся деятель Всемирного трезвеннического движения». Он был почётным гражданином Чурапчинского, Булунского и Намского улусов РС (Я), почётным ветераном СВФУ, лауреатом общественной премии «Якутянин года—2019».

С уходом Карла Георгиевича ушла целая вселенная, но остался её яркий след – богатое научное наследие, ученики-медики, молодые коллеги, последователи ТЗОЖ, вдохновлённые его деятельностью и личным примером, дети, внуки и последующие поколения, которые будут любить, помнить и продолжать его дело.

БАШАРИНА Ольга Карловна – д. филол. н., преподаватель английского языка, Учебный центр Берлиц Монреаль, Канада.

E-mail: ok.basharina@gmail.ru

BASHARINA Olga Karlovna – PhD in Applied Linguistics, English Teacher, Berlitz Montreal Learning Centre, Canada.

БАШАРИНА Зоя Константиновна – д. филол. н., профессор, Институт языков и культуры народов Северо-Востока РФ, СВФУ им. М.К. Аммосова.

BASHARINA Zoya Konstantinovna – Doctor of Philological Sciences, Professor of the Institute of Languages and Cultures of the Peoples of the Northeast, M.K. Ammosov North-East Federal University.

Scientist, professor, mentor, leader of sober healthy lifestyle (In memory of Karl Georgievich Basharin)

O. K. Basharina¹ ⊠, Z. K. Basharina²

¹Berlitz Montreal Learning Centre, Montreal, Canada ²M.K. Ammosov North-Eastern Federal University, Yakutsk, Russia ⊠ ok.basharina@gmail.ru

On the 17th of July 2023, the distinguished professor of the North-Eastern Federal University (NEFU), anatomical pathologist, Dr. Karl Basharin passed away. The honoured Scientist of the Sakha Republic (Yakutia), the honoured Worker of Higher Professional Education of the Russian Federation he will be remembered as 1) a pioneer of the study of pathomorphosis of pulmonary tuberculosis in the Far North, 2) a leader of the sobriety movement in Russia and the author of the sobriety law, 3) a professor of the North-Eastern Federal University with 54 years of work experience, and 4) a patriot of his homeland, university, and his family. He was a true stoic-optimist with the strong will and positive outlook, who viewed discipline as a cornerstone of human activity. He defined discipline as "respect for nature, surrounding people and oneself, manifested through implementation of an action plan at a given second, minute, hour, day, week, month, year and years" (2014).

K. Basharin was born on June 2, 1942, in the family of the famous historian G. P. Basharin and children's writer K. I. Platonova. His candidate thesis on the changes and the nature of mortality (pathomorphosis) of pulmonary tuberculosis in Yakutia over the span of 50 years, was based on more than 1000 autopsies and published as a separate monograph in 1969. It is a fundamental scientific work of eminent theoretical and practical implications, contributing to the development of a new branch in science - northern phthisiatry, which studies pulmonary tuberculosis and methods of its treatment. In 1996, Basharin defended his doctoral dissertation, titled: "Pathological anatomy of pulmonary tuberculosis in the Far North in modern conditions." He is the author of more than 500 published works, audio and video presentations, including more than 120 scientific papers on characteristics of lethal outcomes from pulmonary tuberculosis and other diseases.

K. Basharin began his academic career at the NEFU in 1969; he was a Head of the Anatomy Department of the Medical Institute from 1990 to 2018. A Teacher with a capital T, he, like his father, emphasised the importance of the University for Yakutians and contributed significantly to its prestige. He was a talented teacher with memorable lectures who had his own style of presenting material in captivating and creative way through examples from life, poems, and aphorisms. His oratorical talent was honed over the years – Basharin delivered more than 6.5 thousand lectures as a lecturer of the society "Znanie."

He was a vice-president of the International Sobriety Academy and a rector of the People's University of sober healthy lifestyle who brought together a large group of associates. K. Basharin was the first in the history of the sobriety movement to formulate the Law of Sobriology, which states: "sobriety is the complete freedom of living organisms, including humans, from alcohol, tobacco, drug programming and actual poisoning, clear and precise reflection of the surrounding reality; natural, creative, and the only rational state of living beings, humans, family, nations, states, mankind. Violation of this law leads to degeneration and death of animal and human species" (2013). Basharin was the author of a number of textbooks on Sober Healthy Lifestyle and the founder of the Uglovsky Readings, a master class that has been held annually since 2009 for all NEFU first-year students for the primary prevention of drunkenness, alcoholism, tobacco smoking, and drug addiction. His department of Anatomy and the University provided great help in organising Uglovsky Readings this year, which is crucial because tradition carries on.

Basharin continually emphasised the importance of opening morgue at the Medical Institute for the advancement of science and the need for a crematorium in the Republic. He was a Chairman

of the Board of Trustees of the Sylanskaya secondary school in his home district - Churapchinsky ulus. Following his initiative, the Branch of the Minor Medical Academy of the NEFU Medical Institute was established there and a medical and biological class opened its doors in 2001. This initiative makes a significant contribution to solving the shortage of medical personnel problem in the Sakha Republic. He liked to repeat that people were connected by information, biology, and labor. This was the essence of his popularisation of the Russian and Yakut anthems as instruments linking people to create a sense of community, informational, biological, and working ties.

A creator and thinker - Academician of the International Academy of Informatisation, Petrov Academy of Arts, Academy of Spirituality of the RS (Yakutia), Vice-President of the International Academy of Sobriety, K. G. Basharin was awarded the Order "For Services to the Fatherland" of the 2nd degree, medals of S. I. Vavilov, "For allegiance to homeland" and awards of N. I. Pirogov, Petrov Academy of Sciences and Arts, the titles of "a founder of the research direction" and "an outstanding figure of the World Sobriety Movement." He was an honorary citizen of Churapchinsky, Bulunsky and Namsky uluses of the RS (Yakutia), honorary veteran of the NEFU. In 2019, he became a laureate of the public award "Yakutian of the Year – 2019."

With the passing of Karl Georgievich, the whole universe faded away, but its bright trace remained. He left behind rich scientific heritage, all his students and junior colleagues, followers of sober healthy way of life, inspired by his deeds and personal example, his children, grandchildren, and further generations who will love, remember, and continue his work.